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Június 19-én avatjuk fel a holokauszt-emlékművet

Elrajtolt a részvételi költségvetési program második évfolyama

Hosszas előkészítés után június 19-én 
kerül sor a holokauszt-emlékmű felava-
tására a Fő utcán, a régi zeneiskolával 
szemközt. Az emlékhely létrehozását 
önkormányzati képviselőkből és civi-
lekből álló csoport kezdeményezte. 
A kezdeményezés célja emléket állítani 
annak a mintegy 505 egykori somorjai 
zsidó lakosnak, akiket a második vilá-
gégés során hurcoltak el városunkból 
haláltáborokba. Közülük csak kevesen 
élték túl a fasizmus kegyetlenségeit. Az 

emlékhelyen, melynek avatása 16 órakor 
kezdődik, emléktáblát helyeznek el az 
elhurcoltak neveivel.
Két kisebb, a témába vágó kiállítás is nyí-
lik városunkban ezen a napon. Az első a 
somorjai zsidó temető felújított sirató-
házának ünnepélyes átadása alkalmával 
nyílik meg, és 14.30-tól várja az érdek-
lődőket. A tárlat a Dunaszerdahelyi és a 
Somorjai Zsidó Hitközség emléktárgyait 
mutatja be. A másik kiállítás az egykori 
paulánus kolostor épületében várja majd 

a látogatókat. A Masaryk és a Szentföld 
című tárlat 15 panelen mutatja be Tomáš 
G. Masaryk 1927-es jeruzsálemi látoga-
tását és a Szentföld környékén tett útját. 
Mindkét tárlat anyagát a Pozsonyi Zsi-
dó Hitközség adta kölcsön a városnak, 
és novemberig lesz megtekinthető. A 
Fő utcai emlékhely közadakozásból és a 
somorjai önkormányzat támogatásának 
köszönhetően épült meg, a zsidó teme-
tő és siratóház felújítását Nagyszombat 
megye támogatta.              (hj, k, l)

Városunk önkormányzata idén is 15 ezer 
eurót különített el költségvetéséből a 
somorjai lakosok, illetve a város terüle-
tén tevékenykedő vállalkozók vagy non-
profit szervezetek által beterjeszthető 
részvételi költségvetési (participatív) 
projektek megvalósítására. 
Ezeknek a közterületek fejlesztésére, a 
város szépítésére, a szabadidős alko-
tó tevékenységekre és a szolgáltatások 

színvonalának javítására kell fókuszálni-
uk. Egy-egy projektre minimum 300 és 
maximum 3000 euró igényelhető.
A projekteket június 8-ától 30-áig fogad-
ja a somorjai önkormányzat. A terveze-
teket július 1-je és augusztus 31-e között 
szakértők értékelik, hogy megállapítsák, 
megfelelnek-e a kritériumoknak, illet-
ve megvalósításra érdemes-e a projekt, 
majd szeptember 12-e és 23-a között 

SMS-szavazás zajlik, amelynek eredmé-
nyét szeptember 30-án teszik közzé. A 
legtöbb szavazatot kapott és a költség-
vetésből támogatott projekteket 2023 
folyamán kell megvalósítani.
A pályázati űrlapot elektronikus formá-
ban a samorin.hlasobcanov.sk webolda-
lon a Pošli projekt/Küldj projektet ikonra 
kattintva, vagy kinyomtatva a városi hiva-
tal iktatójában lehet benyújtani.  (l)

A nemzeti összetartozás napja alkalmából idén is megemlékezés zajlott városunkban június 4-én. Az istentiszteletet követően a Fő téren 
Babucs Zoltán hadtörténész szólt az egybegyűltekhez, majd a Corvin Mátyás Alapiskola udvarában fellobbant az összetartozás tüze. 
Este a Mozi Klubban Drábik János 100 évvel Trianon után című filmjét láthatta a közönség.



2 KÖZÉLET ÉS HIRDETÉS

Fájó szívvel emlékezünk 
MACHALA LÁSZLÓRA 

halálának 2. évfordulóján.
Szerető családja

Köszönjük mindazoknak, akik május 5-én 
elkísérték a somorjai temetőbe utolsó útjára 

TÍMÁR FERENCET (89†). 
Köszönjük a virágokat, koszorúkat és a 

vigasztaló szavakat.
A gyászoló család

KÖSZÖNETNYILVÁNÍTÁS

Május utolsó napján meghitt hangulatú ünnepség keretében köszön-
tötte Orosz Csaba polgármester a Pomléi úti nyugdíjasklubban 
városunk azon lakosait, akik májusban töltötték be 70., 75., 80., 85. 
életévüket, vagy ennél is idősebbek. A rendezvényre 38 személy volt 
hivatalos. A jubilánsoknak az önkormányzat szimbolikus ajándékát is 
átnyújtotta a polgármester.

MEGEMLÉKEZÉS

Utakat, járdákat, parkolókat újít fel a város
Közel félmillió eurót költött ebben az 
évben utak és parkolók felújítására, jár-
daépítésre és akadálymentesítésre a 
város. Április elejétől intenzíven folyik a 
munka a város több pontján.
Részlegesen felújították a Városmajorban 
található parkolót, és teljes egészében a 
Szél utcában, a tömbházak között levő 
nagy parkolót. Jó tempóban halad a járdák 
akadálymentesítése, ezt a munkát már 
több helyen sikerült elvégezni. Az egész 
városban átfestették a zebrákat, Tejfalun 
elkészült az Első utcai járda egy szakasza, 
most pedig a Kereszt utcában épül a jár-
da, ez legkésőbb június végére lesz kész.
Tavalyról az idei évre kellett halasztani a 
Víztorony utca aszfaltozását, ez már befe-
jeződött, csakúgy, mint a Halász utca egy 
szakaszának aszfaltozása is.
„Sajnos az anyag- és kapacitáshiány 
nehezíti és lassítja a munkát, főként az 
alvállalkozók szembesülnek ezekkel a 
nehézségekkel. Dinamikusabban, gyor-

sabb tempóban szerettünk volna halad-
ni, de ez a jelenlegi helyzetben lehetet-
len. Megtörtént például, hogy az urnafal 
építéséhez szükséges nyersanyagokra 
másfél hónapig kellett várni, ami miatt az 
alvállalkozók nem tudták időben teljesíte-

ni, amit vállaltak. De már ez is a befejezé-
séhez közeledik, folyamatban van a hasz-
nálatbavételi eljárás. Hamarosan elkészül  
a holokauszt-emlékhely is” – közölte 
Nagy József, az Area Kft. ügyvezető igaz-
gatója.         (l)

Ismét Felvidéki Vágta Dunaszerdahelyen
Dunaszerdahely városa június 25-én már 
hatodik alkalommal lesz társrendezője és 
házigazdája a Felvidéki Vágtának, amely 
a budapesti Nemzeti Vágta előfutama. 
A koronavírus-járvány miatti kétéves 
kényszerszünet után idén folytatódik a 
hagyomány, újra nyeregbe ülnek a Felvi-
dék lovasai.
A főszerep természetesen a lovaké és a 
lovasoké lesz, akik a budapesti Nemzeti 
Vágtán való részvételért mérkőznek meg. 
A szlovák futam győztese ezúttal is a Nem-
zeti Vágta nemzetközi futamába kvalifikálja 
magát, ahol Szlovákiát képviseli. Somorja 
színeiben Pőthe Zoltán Ringó nevű lován 

ül nyeregbe. Először méretteti meg magát 
a Felvidéki Vágtán. Somorja viszont nem 
először küld versenybe lovast, sőt a város 
lovasának a budapesti Nemzeti Vágtán is 
szurkolhatott már a közönség.
A Felvidéki Vágtán idén először Kishuszár 
Vágtát is rendeznek, melyen a fiatalok 
is megmérettethetik magukat a verse-
nyen. A szervezők az izgalmas futamok, a 
lovassport népszerűsítése mellett ebben az 
évben is színvonalas kulturális programok-
kal, zenés előadásokkal, lovasbemutatók-
kal várják az érdeklődőket.
A Csallóközi ízek utcájában helyi étel- 
és italspecialitásokat kóstolhatnak a 

vendégek. Újdonság lesz a Kézművesek 
Udvara, ahol helyi és régióbeli kézműve-
sek mutatják meg termékeiket, valamint 
először gazda- és termelői piac is várja 
az érdeklődőket. A Felvidéki Vágta prog-
ramjai a rendezvénysorozat történeté-
ben idén először a nagyközönség szá-
mára is elérhetőek lesz, az eseményre 
ingyenes lesz a belépés. A rendezvény 
helyszínére, a sikabonyi repülőtérre a 
Vágtabuszok ingyenesen szállítják majd 
a látogatókat.
Remek szórakozás, sok izgalom és új 
élmények várják a vendégeket a tradíciók-
ra épülő, egyedülálló lovas ünnepen.    (pr)

Kapacitáshiány lassította a munkát, de már gyorsabb tempóban halad     (Képarchívum)
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Két új, szlovák tannyelvű 
alapiskolai osztály nyílhat szeptemberben

Május derekán kapta fel a sajtó a hírt, 
hogy Somorján, a gimnázium épületé-
ben a megye szeptemberben két új, szlo-
vák tannyelvű alapiskolai osztályt nyit. 
Mivel az információt sokan és sokféle-
képpen értelmezték, lássuk a hátterét.
Az ügy előzményei májusnál jóval korább-
ra nyúlnak vissza; lapunk tavaly szeptem-
berben megjelent számában is foglalkoz-
tunk vele „Iskolaalapítás – ahogy eddig 
még nem láttuk” címmel. Ezt követően 
hosszú hónapokon át nem került terítékre, 
mígnem ez év májusában a TASR állami 
hírügynökség kiadta az alábbi sajtóhírt:
„Szlovák tannyelvű alapiskolát nyit a 
következő tanévben Somorján Nagyszom-
bat megye és az illetékes tanügyi hivatal. 
Ezzel igyekeznek enyhíteni a dinamikusan 
fejlődő településeken kialakult problémát, 
ahol nincsenek meg a megfelelő feltételek 
a gyerekek szlovák anyanyelvi alapiskolai 
oktatásához. »Egy ideje már jelentősen 
emelkedik a szlovák nemzetiségű lako-
sok száma Somorján, és a megye úgy 
látja, igény van a szlovák nyelvű okta-
tásra. Tavaly már foglalkozott a megyei 
hivatal azzal a kérdéssel, hogy megoldja 
a Somorján és a város vonzáskörzetében 
– Szarván, Légen, Keszölcésen és Bacs-
fán – lakó szlovák családok gyerekeinek 
alapiskolai oktatását. A somorjai középis-
kola épületében vannak olyan helyiségek, 
amelyekben berendezhetjük az alapisko-
lai osztályokat. Az első tanulók idén szep-
temberben már itt kezdhetik a tanévet« 
– mondta Jozef Viskupič megyeelnök. Egy 
szlovák első és egy ötödik osztály nyílik a 
M. R. Štefánik Gimnázium helyiségeiben.”

Kinek nyitnak osztályokat?
A galántai iskolanyitás nem is vetett fel 
kérdéseket, ott ugyanis egy szlovák tany-
nyelvű szakközépiskola üresen álló termei-
be költöznek be az új alapiskolai osztályok. 
A somorjai eset egészen más, mivel váro-
sunk szlovák tannyelvű alapiskolájában 
van elég hely a helyi tanulóknak. A gond 
az, hogy a környező településekre költö-
zött szlovák családok gyerekeinek már 
nincs. Sőt, Nagyszarván, Keszölcésen, 
Bacsfán, Tárnokon, Macházán, Sárosfán 
és Békén sincs. A szaktárca már tavaly is 
szorgalmazta az új szlovák iskola meg-
nyitását a helyi gimnázium épületében, 
de az erre vonatkozó javaslatot Somorja 
képviselő-testülete 2021. július 15-i rend-
kívüli ülésén nem támogatta. Igen egy-
szerű oknál fogva: másfél hónap alatt nem 
lehet iskolát alapítani (másfél év alatt is 
bajosan). Alternatívaként azt javasolta, az 

illetékesek vegyék figyelembe Macháza 
2019-ben elfogadott javaslatát, amelynek 
értelmében készek iskolát nyitni a kör-
nyékbeli falvakban lakó gyerekek számá-
ra. B-tervként merült fel, hogy a somorjai 
hotelakadémia épületében üresen álló 
tantermek is megfelelnének e célra. Érte-
süléseink szerint történt is egyeztetés ez 
ügyben, megállapodásról nincs tudomá-
sunk.

Nem lehet beleszólni
Egy ideig úgy tűnt, hogy az iskolanyitás már 
nincs napirenden, mígnem a TASR hírügy-
nökség kiadta az idézett hírt. Az ügy érdekes-
sége, hogy az állam Somorján a város megke-
rülésével nyitna szlovák iskolát nem somorjai 
szlovák gyerekek számára. Bár az óvodák és 
az alapiskolák önkormányzati fenntartásúak, 
erre egy közelmúltban módosított jogszabály 
ad lehetőséget, amelyet részben a nagyszar-
vai iskola nagy port kavart ügye miatt fogad-
tak el. A somorjai Milan Rastislav Štefánik 
Gimnázium épületében létrehozandó szlovák 
tannyelvű alapiskola alapítója tehát az okta-
tási minisztériumhoz tartozó nagyszombati 
kerületi tanügyi hivatal (Regionálny úrad škol-
skej správy v Trnave) lesz, és nem Nagyszom-
bat megye, mint az több sajtótermékben nap-
világot látott.
A teljes képhez hozzátartozik az is, hogy a 
kerületi tanügyi hivatal áprilisban a somor-
jai önkormányzat álláspontját kérte az 
iskolanyitás kapcsán, közölve, hogy a dön-
tés megszületett, abba beleszólni nincs 
módjuk. Vagyis úgy tűnik, hogy a két új 
alapiskolai osztály – egy első és egy ötödik 
– szeptemberi megnyitása már eldöntött 
dolog.

Kampányfogás?
Orosz Csaba polgármester szerint való-
jában minden törvényesen zajlott, annak 
ellenére is, hogy a somorjai önkormány-
zat nem támogatta, a megyei parlament-
ben a magyar képviselet pedig azt java-
solta, hogy a megye ne járuljon hozzá  a 
gimnázium épületében az osztályok bér-
beadásához. Az iskolanyitás jogilag nem 
támadható.
„Hosszú távon nem jelent megoldást 
a két osztály megnyitása, mivel annyi 
szabad tanterem már nincs, hogy a 
2022/2023-as tanévben továbbiakat 
nyissanak. Gondot okozhat az is, hogy a 
közegészségügyi hivatal csak egy tanévre 
adott ki engedélyt, a szociális helyiségek 
elégtelen kapacitása miatt. Az sem tisz-
tázott, kik fogják látogatni az osztályo-
kat, mivel egy tavalyi felmérés szerint a 
Somorja környéki falvakból mindössze 
12 szlovák ajkú gyerek iskolai elhelyezése 
kérdéses. Ugyanakkor a somorjai szlovák 
szülők is belátták már ennek a lépésnek 
a hátrányait, vagyis azt lehet monda-
ni, hogy ez a döntés jóformán mindenki 
érdekével szembe megy. Június elején 
még kérdéses, hogy az osztályok meg-
nyílnak, nagy a ködösítés körülötte” – fűz-
te hozzá a polgármester.
Az ügyben Berényi József, Nagyszombat 
megye alelnöke is megszólalt; ő úgy látja, 
politikai ügyről van szó, hiszen közeled-
nek a megyei választások. Szerinte amit 
most látunk, az tulajdonképpen a négy 
éve húzódó nagyszarvai iskola körüli ügy 
folytatása, Somorján. Mivel mi, Somorja 
lakosai külső szemlélők lettünk, kíváncsi-
an várjuk a fejleményeket.     (l)

A szaktárca már tavaly szorgalmazta az új szlovák iskola megnyitását a helyi gimnázium 
épületében                                       (Képarchívum)
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Az édes élet képei a művelődési központban

Hangácsi István kiállítását Bárdos Gábor nyitotta meg                                             (Képarchívum)

Hangácsi István alkotásaiból nyílt kiál-
lítás június 3-án a városi művelődési 
központ Tallós Prohászka István kiállí-
tótermében. A rimaszombati származá-
sú alkotó Dolce vita címmel mutatta be 
festményeit a somorjai közönségnek.
Hangácsi István a rimaszombati 
Aranymetszés festőkör tagja, gyerek-
korától rajzol, a festészet fortélyait 
autodidakta módon sajátította el.
„Mint minden alkotó, úgy én is folya-
matosan keresem az új témákat, az új 
utakat – mondta. – Főleg az élet ins-
pirál: az egyszerű utcai jelenetek, a 
fény és az árny hatása, az emberek, 
az évszakok. Szeretem a meleg színe-
ket, a vidám embereket. Az optimiz-
must, ami a festményimről visszakö-
szön, a Jóistentől kaptam. Ha az ember 
mögött egy felsőbb hatalom áll, attól 
bátrabb lesz. Mer alkotni, belenyúl-
ni bármibe, s nem csügged, ha elsőre 
vagy másodszorra nem sikerül. Én min-
den képemmel megküzdök, némelyik-
kel hónapokig, amíg végre úgy látom: 
most már jó. Bár egy képet befejezni 
soha nem lehet.”

Hangácsi István festményei az örömöt, 
az örök optimizmust fejezik ki, a fény és 
az árnyék játékos együtthatására építve. 
Figyel az apróságokra, a valóságot rea-
lista módon, elképesztő részletgazdag-
ságban képes ábrázolni. Munkásságát a 
szakma is méltányolta: az idei Képzőmű-
vészeti Spektrum járási és kerületi fordu-
lóján is díjazott lett, és elnyerte a Rácz 
László különdíjat. 

„Ez az első kiállításom Somorján. Ajándék, 
amit adhatok. Megmutathatom önök-
nek, hogy a mai rohanó világban is mennyi 
szépség vesz körül bennünket” – fogalma-
zott a kiállítás kapcsán, amelyet Bárdos 
Gábor nyitott meg. A zenei produkcióban 
a Németh-Šamorínsky István Művészeti 
Alapiskola pedagógusai, Inka Galbáčová és 
Zuzana Šeligová működtek közre. A kiállítás 
június 28-ig tekinthető meg.      (l)

Biking4Biodiversity: Frankfurtból Szingapúrig bicikliznek
Öllös Hanna somorjai származású 
ökölógus, természetbarát és Jonas 
Sommer tartott nagy sikerű előadását 
május 26-án a Mozi klubban. A fia-
tal pár elhatározta, hogy Frankfurtból 
egészen Szingapúrig biciklizik.
A nagyjából 20 ezer kilométeres utat a 
tervek szerint másfél év alatt teszik meg. 
Azért indultak el, hogy természetvé-
dőkkel, biológusokkal találkozzanak, és 
megtapasztalják a természeti állapoto-
kat Európa és Ázsia érintett területein. 
Szeretnék megtudni, hol, milyen kihívá-
sokkal kell megküzdeniük a környezetvé-
dőknek, milyen körülmények között kell 

dolgozniuk, és az összekötő kapocs sze-
repét szeretnék betölteni közöttük. 
Itt-tartózkodásuk során a Dunavit tár-
sulás tagjaival és a BROZ munkatársai-
val is találkoznak. Elmondták, szeretnék 
felhívni a figyelmet a biodiverzitás meg-
őrzésének fontosságára. Erre is jó alka-
lom volt a Moziban megtartott beszél-
getés. A jól felépített prezentáció során 
a közönség megtudhatta például, hogy 
Európában az utóbbi 30 évben 39%-kal 
csökkent a lepkepopuláció. Vagy hogy 
egy evőkanálnyi talaj annyi darab mik-
roorganizmust tartalmaz, mint ahány 
ember Európában él.

A beszélgetés végén a jelenlevők sze-
rencsés utat kívántak a fiatal párnak, 
akik megígérték, hogy másfél év múlva 
visszatérnek és elmesélik az élményei-
ket.      Tóth László

A Kiskakas óvodában jártak a városi rendőrök június 6-án. Szabados 
Imre rendőrparancsnok és Bódis Lajos sok érdekes dolgot mesélt a 
gyerekeknek arról, mi a dolguk a városi rendőröknek, megmutatták, 
milyen eszközökkel dolgoznak és azt is elmondták, mi a különbség 
az állami és a városi rendőrség munkája között. A kíváncsi óvodások 
minden kérdésükre választ kaptak.

2022. 5. 14.
Faragó Zoltán - Kósa Kitti

2022. 5. 21.
Martin Karak - Barbora Demečková

2022. 5. 27.
Lengyel László - Karasz Edit

2022. 5. 28.
Vladimír Magyar - Csanda Mária

Mindannyiuknak gratulálunk! 
Blahoželáme novomanželom!

HÁZASSÁGOT KÖTÖTTEK / UZAVRELI MANŽELSTVO
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Fábián Janka: Árvízi napló
Alig hét esztendővel a pusztító kole-
rajárvány után, 1838 tavaszán minden 
idők legnagyobb árvize öntötte el az 
ekkor már rohamosan fejlődő, nyüzsgő 
és prosperáló várost, Pestet. 
Gruber Vilma, aki ekkor már nem 
kíváncsi kamaszlány, hanem bájos, 
fiatal nő, a természeti katasztrófa 
idején Pesten, az idősebbik nővéré-
nek a házában tartózkodik. Mivel az 
otthonuk a megáradt folyótól csak 
egy utcányira fekszik, kis családjával 
hamarosan az események középpontjába kerül. Az ő szemé-
vel láthatjuk, ahogyan az „árvízi hajós“, Wesselényi Miklós a 
veszéllyel mit sem törődve, fáradhatatlanul segíti csónakján a 
bajba jutottakat. De mások is kiveszik a részüket a mentés-
ből, például az ismert nyomdász, Landerer Lajos vagy István 
főherceg, József nádor fia.

Szlavicsek Judit: Hullámsír
Kardos Júlia, a keszthelyi rendőrség 
nyomozója éppen túl van élete ügyén. 
Boldognak és elégedettnek kellene 
lennie, mégis az egyik gimnáziumi 
barátjától kölcsönkapott siófoki luxusa-
partmanban tölti a napjait, és igyekszik 
számot vetni a múltjával és még inkább 
a jelenével.
Amikor holttestet találnak a Balatonban, 
Júlia mindent megtesz, hogy a végére 
járjon a dolgoknak. Pedig az ügy nem 
hozzá, hanem egy fiatal rendőrtiszthez kerül, aki először maga-
biztosan vág bele a nyomozásba, később azonban elbizony-
talanodik. Vajon elfogadja Kardos segítségét? Elfogadhatja-e 
egyáltalán? Mert mi van, ha Júlia esetleg érintett az ügyben? És 
mi van, ha épp ő a kulcs a megoldáshoz? Szlavicsek Judit kri-
mijének helyszíne ezúttal is a Balaton. A csendes, a haragvó, a 
befogadó, a bosszúálló Balaton.

Tarics Péter bemutatta legújabb köteteit
Tarics Péter író, újságíró, politikai szak-
értő, korunk talán legtermékenyebb fel-
vidéki szerzője mutatta be június 2-án 
legújabb köteteit a somorjai olvasóközö-
négnek a Honismereti Ház udvarán.
A szerző a dokumentációs irodalom spe-
cialistájaként könyveivel, értekezései-
vel, történeti előadásaival rendszeresen, 
konokul és kitartóan hoz nyilvánosságra 
hiteles történeteket. Nagysikerű, 1956-
os témájú könyvét, amely Tanúságtétel,  
(i)gazság, végítélet – 1956 cselekvő hit-
vallása címmel jelent meg, három évvel 
ezelőtt mutatta be városunkban. Ez alka-
lommal 17. és 18. kötetét hozta el Somor-
jára, amelyek A mi Széchenyink és a 
Magyarként – rendületlenül címmel jelen-
tek meg.
A mi Széchenyink című kötetben a „legna-
gyobb magyar”, gróf Széchenyi István élet-
történetét dolgozza fel, rámutatva néhány 
helytelenül értelmezett, majd a köztudatban 
tényként rögzült mozzanatra. A Magyarként 
– rendületlenül című kötetében nemzeti kul-
túrkincseinket tárja fel, fotódokumentumok 
sokaságával illusztrálva.

„Az ember évekig, évtizedekig kutat vala-
milyen téma után, s amikor úgy érzi, hogy 
elég anyag összegyűlt, nekilát a könyv meg-
írásának – mondta. – A könyvnek ebben 
a világban, amelyet az értékelsőbbségek 
átrendeződése jellemez, hatalmas szerepe 
van. A könyv ugyanis megmarad. Igazán a 
tudományos könyvekből lehet tanulni. Én 
mindig ahhoz tartottam magam, hogy soha 
nem jelentettem meg valamit kész tény-
ként, amíg utána nem jártam minden elér-
hető adatnak. A kutatás csodálatos dolog, 
mert rengeteg benne a titok. Amikor egy 
ilyen titokra bukkanok, az olyan, mintha egy 
új világot fedeznék fel” – mondta kutatásai, 
munkamódszere kapcsán.
Tarics Péter 1985-ben Komáromban indí-
tott történelmi és irodalmi előadássoroza-
tot, illetve tartott irodalmi esteket. Volt a 
Magyar Televízió Panoráma című műsorá-
nak munkatársa, majd a Komáromi Lapok 
szerkesztője. Előadóként, szerzőként Európa 
több országába eljutott, számos irodalmi, 
publicisztikai és történetírói pályázat díja-
zottja. Somorjára a Zalabai Zsigmond Városi 
Könyvtár meghívására érkezett.                    (l)

A könyv megmarad, értéke felbecsülhetetlen – vallja Tarics Péter                            (Képarchívum)

A somorjai együttes aranysávos minősítést 
kapott, ezzel bejutott az országos döntőbe  
                      (Fotó: Csicsmann Róbert)

Nagy sikert aratott 
a Csali Szenicén

Nagy sikerrel szerepelt a Csali Gyer-
mek Néptáncegyüttes május 17-én 
Szenicén, az Eniki beniki fesztiválon, a 
gyermek néptáncegyüttesek országos 
versenyének kerületi fordulóján, aho-
vá a régiós versenyről jutott tovább a 
somorjai csoport.
A zsűri elismeréssel beszélt az együt-
tes Betyármese című produkciójáról, 
kiemelve a gyerekek kiváló tánctudását, 
valamint a színvonalas koreográfiát. Az 
együttes aranysávos minősítést kapott, 
ezzel bejutott az országos versenybe, 
amelyet július 1. és 3. között rendez meg 
Liptószentmiklóson és Vichodnán a 
Nemzeti Művelődési Intézet.    (k)
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Finn vendégeket fogadott a művészeti alapiskola
Ismét sikeresen pályázott a nemzetkö-
zi kapcsolatok fejlesztését támogató 
programban a Németh-Šamorínský Ist-
ván Művészeti Alapiskola. Az Erasmus+ 
Europe shapes our lives elnevezésű pro-
jekt keretében második éve működnek 
együtt az Európai Unió öt országának 
(Franciaország, Németország, Olasz-
ország, Finnország, Szlovákia, Olaszor-
szág) diákjaival.
A 15 és 17 év közötti gyerekek különböző, 
az életünket alakító kérdésekkel foglal-
koznak, és lehetőségük nyílik arra is, hogy 
személyesen találkozzanak egymással. Az 
iskola tizenkét növendéke és két tanára 
április elején a franciaországi Le Teil-be 
látogatott, ahol az ottani gimnázium diák-
jaival együtt a fenntartható energia témá-
jával foglalkoztak. Atom- és vízerőművet 
látogattak meg, a zöld energiával, annak 
előnyeivel és jelentőségével ismerkedtek, 
interaktív játék formájában is. 
Május elején a somorjai művészeti 
alapiskola vállalta a házigazda szere-
pét, és fogadta a finnországi diákokat 
és tanárai kat. Ennek a programnak az 
európai kultúra volt a témája. A finn ven-
dégek meglátogatták az oroszvári Geru-
lata római katonai tábort, a Danubiana 
Múzeum modern művészeti kiállítását, 
valamint a Martin Benka festményeit 

bemutató kiállítást a pozsonyi várban. A 
történelem egy darabkáját ismerhették 
meg a bársonyos forradalom esemé-
nyeit bemutató kiállításon, és az európai 
építészet jellegzetességeit figyelhették 
meg a korszerű SzNF-híd és a főváros 
történelmi központjának meglátogatása 
során. 
A következő nap előadásának témá-
ja az európai klasszikus zene fejlődése 
volt, este pedig a művészeti alapiskola 

növendékei és tanárai koncertet adtak a 
vendégek tiszteletére. 
A diákok közösen készítettek plakátokat, 
amelyek az európai kultúra egyes terüle-
teit mutatják be.
A finnországi vendégeket elvarázsolta 
a kultúránk, és új barátságok is szö-
vődtek. A diákok már nagyon várják a 
következő programokat, amelyek ennek 
a projektnek a keretében várnak még 
rájuk.        (k)

A finn küldöttség májusban járt a somorjai művészeti alapiskolában                 (Képarchívum)

A ritmus és a dobolás történetét 
mutatja be a Deja vu zenekar

A Deja vu együttes május 21-én 
mutatta be a Moziban Ritmus idő-
ben és térben című produkcióját. Az 
előadásban korabeli hangszerek is 
megszólaltak, illetve kivetített fotó-
kon mutatták be a ritmus és a dobolás 
történetét, a legrégebbi koroktól nap-
jainkig.
„Pályázaton nyertem támogatást egy 
tanulmány megírásához, amelynek 
a címe: A dob, a legrégibb hangszer. 
Ennek színpadi változatában azt sze-
retnénk bemutatni, milyen szerepük 
volt a doboknak a különböző korokban 
és zenei stílusokban. A zenekarokban a 
ritmus legfőbb hordozója a dob. Azon 
keresztül mutatjuk meg, hogyan fejlő-
dött, formálódott a korok és stílusok 
ritmusvilága” – mondta el Strieženec 
Alex, a zenekar alapítója.
A téma nagyon szerteágazó, a rit-
mushangszerek története ugyanis az 
ősidőkbe visz vissza, a legrégebbi koro-

kat ezért csupán megemlítik a zenészek 
a műsorban, élőzenei példákat csak 
a „dobszerkó” megjelenésétől kezd-
ve hoznak. A zenei szemelvényeket 
magyarázattal és kivetített fotókkal 
egészítik ki.
„Túl vagyunk az első koncerten. Eleve úgy 
álltunk hozzá, hogy ez egyfajta teszt lesz, 
kíváncsiak voltunk ugyanis a közönség 
véleményére, meglátásaira. Ezek alapján 
át is alakítjuk a zenés műsort. A legfonto-
sabb tanulság, hogy két változatát fogjuk 
játszani, egyet a laikus nagyközönségnek, 
egy másikat – több szakmai adattal meg-
tűzdelve – a bennfenteseknek, a zené-
szeknek. A műsort egyébként magyar és 
szlovák közönégnek is előadjuk” – árulta 
el Strieženec Alex.
A koncertetekkel főként az iskolásokat 
akarják megszólítani, a felnőtteknek 
szánt verziót klubesteken mutatja be 
a zenekar, ugyanakkor fesztiválokon is 
fellépnek.                                (k)

M Ű S O R A JÁ N LÓ

Városi Művelődési Központ

♦ Június 20., 19.00 – Komámasszony, 
hol a stukker? – Görgey Gábor drá-
mája a The Art művészeti ügynökség 
és a Pozsonyi Színművészeti Egyetem 
közös produkciójában, a vmk bábter-
mében
♦ Június 25-26. – 
Korona Udvari Zenei Napok

Mozi Klub

♦ Június 17-18., 20.00 – 
Samaria Jazz Fesztivál
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Johnnyval legközelebb június 23-án találkozhat a közönség Dunaszerdahelyen     (Képarchívum)

Dalok feketében, egy szál gitárral

Irány a Vadkeleti Fesztivál!

Dunaszerdahely után június 2-án a 
somorjai Mozi színpadán is bemutatta 
szólóprojektjét Hushegyi János, a The 
Butchers együttes énekes-gitárosa. A 
műsor részben feldolgozásokból, részben 
saját szerzeményekből állt.
Hushegyi János – akit a szakma és a közön-
ség is Johnnyként ismer – 2019-ben indítot-
ta útjára szólóprojektjét. A blues világában 
hagyomány, hogy az előadók meglehetősen 
„szabad kézzel” nyúlnak egymás szerze-
ményeihez, így került fel a műsorra példá-
ul Mississippi Fred MecDowell ikonikus 
szerzeménye, a You Gotta Move, amellyel 
a műsor rajtolt. A The Butchers szerzemé-
nyei mellett elhangzottak a gitáros-énekes 
magyar nyelvű dalai is, amelyeket a YouTu-
be videómegosztó csatornáról ismerhet a 
közönség – a Van, aki más, a Zuhanás és a 
Támasz. Utóbbiban azt feszegeti, feltétlenül 
muszáj-e hősnek lenni a közösségi hálókon 
folytatott vitákban, s fontos-e, hogy miénk 
legyen az utolsó szó. 

„Az egy szál gitáros műfaj igazi próbája 
az utcazenélés – árulta el a közönségnek. 
– Ott nagyon hamar kiderül, mennyit ér, 
amit csinálsz, a siker szó szerint mérhető. 
Jómagam is kipróbáltam Pozsony utcáin, 
jó iskola volt.”

Johnnyval és szólóprojektjével legköze-
lebb június 23-án, egy könyvbemutató 
alkalmával találkozhat a közönség Duna-
szerdahelyen, az NFG Klubban. Zenekará-
val, a The Butchers-szel június 24-én lép 
fel a Korona Udvar Zenei Napokon.      (l)

Nyár van, fesztiválszezon. A felhozatal-
ra igazán nem lehet panasz, a szervezők 
igyekeznek kihasználni, hogy a koronaví-
rus nyaralni ment, a közönség meg hálá-
san özönlik a rendezvényekre. S mivel is 
lehetne jobban indítani a vakációt, mint 
egy hamisítatlan vadkeleti bulival, amely 
az egész család számára garantált szóra-
kozást kínál?
Vadkeleti Fesztivál – ezzel a címmel hirdet-
te meg 2022. július 9-ére egész napos ren-
dezvényét a nagyszarvai Big Horn Ranch.  
A fesztivál egyik ötletgazdája Kovács Kop-
pány, a Rómeó Vérzik frontembere, aki 
már jó pár éve él a lovaglás és a vadnyuga-
ti életérzés bűvöletében. Mégis: mitől lesz 
vadkeleti ez a fesztivál?
„Attól, hogy az Édentől keletre próbáljuk 
elhozni azt az életérzést, amelyet a tenge-
ren túl, az igazi Vadnyugaton tapasztaltam 
meg, persze saját lehetőségeinkhez igazít-

va – mondja. – A lényeg, hogy minél széle-
sebb körben megismertessük a lovas kul-
túrát az itt élőkkel; ezért is fér majd meg 
jól egymással a csikós és a western lovas 
bemutató. Másrészt arra törekszünk, hogy 
a család minden tagja találjon kedvére 
való programot. Lesz lovagoltatás kicsik-
nek és nagyoknak, népi fajátékok, fakör-
hinta, ugrálóvárak és rodeóbika. Kaphatók 
lesznek amerikai ételek, hamburgerek és 
barbecue, az itallapon pedig szerepel majd 
a saját készítésű bodzaszörpöm is.”
Este a vadnyugatot idéző hangulat foko-
zódik: 18.30-tól a hagyományos count-
ry-t játszó dunaszerdahelyi Corfield Kids 
együttes lép fel, 20 órától pedig Kop-
pány mutatja be személyes hangvételű, 
helyenként balladisztikus, rockos lendü-
letű, countrys hangzású, A Vadkelet hőse 
című szólóalbumát. A másfél órás pro-
dukció nagy színpad- és fénytechnikával, 

látványelemekkel, valamint élvonalbeli 
zenészekből verbuválódott kísérőzenekar-
ral érkezik, megidézve a nagy fesztiválok 
hangulatát. A koncertek után természete-
sen country disco várja a szórakozni vágyó 
nagyérdeműt, a tombola fődíja pedig  
Koppány westerngitárja lesz.
A nagyszarvai Big Horn Ranch a fesztivál 
napján 9 órakor nyitja meg kapuit. A ren-
dezvényre a belépőjegy elővételben július 
1-ig 13 euró, a helyszínen 15 euró. 12 éven 
aluliak számára a belépés ingyenes.
Jegyek elővételben Somorján a Molnár 
Könyv könyvesboltban és a vmk jegypénz-
tárában kaphatók. Online jegyelővétel: 
www.mskssamorin.maxiticket.sk.          (PR)

A fesztiválon lesz westernlovas bemutató is   
                    (Képarchívum)
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A lebomló hulladékot dobjuk a barna kukába!

Nem mindegy, mikor engedjük a vizet a fürdőmedencébe

Egy éve kezdődött meg a városban, a 
lakótelepi gyűjtőpontokon a biológiai-
lag lebomló konyhai hulladék gyűjtése. 
A város vezetése új, kétéves futamidő-
re szóló pályázatot készül meghirdetni 
az ilyen típusú hulladék gyűjtésére és 
elszállítására. 
„A hónap végén lejár a szolgáltatást vég-
ző CMT-Group Kft. szerződése. Mun-
kájukkal a város illetékesei és a lakosok 
nagy része is elégedett volt. A város 
önkormányzata és a CMT-Group nevé-
ben szeretném megköszönni az együtt-
működést a lakótelepen élő lakosoknak, 
remélem, számíthatunk rájuk a jövőben 
is” – foglalta össze az eddigi tapaszta-
latokat Sármány Ervin, a városi hivatal 
vezetője. 
Egyre magasabbak a megélhetési költsé-
gek, így, ha csökkenti akarjuk a kiadása-
inkat, célszerű csökkenteni a fekete kon-
ténerekbe kerülő hulladék mennyiségét. 
Minél több lebomló konyhai hulladékot 
gyűjtünk össze, annál jobb eredményeket 
érhetünk el, hiszen ezzel évi sok száz ton-
nával csökkenthető a csukárpakai hulla-
déklerakat kapacitásának leterhelése. Ha 
ugyanis a tervezettnél korábban telik meg 
a nagypakai lerakat, az a növekvő szállítá-
si költségek miatt drasztikusan megemeli 
a város, illetve minden egyes lakos ezzel 
kapcsolatos költségeit.
„Hogy ezt megelőzzük, arra kérem a 
lakosokat, legyenek a segítségünkre. 
Figyeljenek oda arra, hogy minél keve-
sebb lebomló konyhai hulladék kerüljön a 
nagy fekete konténerekbe. Bár a lakosok 
segítségével eddig is szép eredményeket 
értünk el, még mindig sok a tennivaló 

a szelektív hulladákgyűjtés terén. Saj-
nos, komoly probléma, hogy még mindig 
jelentős mennyiségű nem vegyes háztar-
tási hulladék kerül a gyűjtőedényekbe. 
Jön a nyár, a dinnyeszezon, sok friss gyü-
mölcsöt eszünk. Arra kérem a lakosokat, 
a romlott gyümölcsöt, a gyümölcs- és a 
dinnyehéjat csakis a barna kukákba dob-
ják. 65 ilyen kuka található a városban. 
Ha igény van rá, néhány napon belül bőví-
teni tudjuk a tárolók számát. A konyhai 
hulladék gyűjtésébe belátható időn belül 
szeretnénk bekapcsolni a családi házak-
ban lakókat is, főleg azokat, akik nem 
komposztálnak. A közeljövőben a város 

honlapján tájékoztatunk a begyűjtött 
hulladék, illetve az abból képződő zagy-
anyag újrahasznosításáról is” – zárta a 
hivatalvezető.
Az illetékesek nagyobb odafigyelésre 
és együttműködésre szeretnék buzdí-
tani a lakosokat, hiszen, ha az eddigi évi 
háromszáz-négyszáz tonnányi szelektált 
konyhai hulladék mennyiségét meg tudná 
duplázni a város, illetve jobban ki tudná 
használni a pillepalackok visszaváltásá-
nak köszönhetően felszabaduló kapaci-
tást, ez jelentősen hozzájárulna ahhoz, 
hogy minél tovább kitartson a csukárpa-
kai hulladéktároló kapacitása.     (s)

A somorjai kukaszigeteken egy éve jelentek meg a konyhai hulladék gyűjtésére szolgáló 
barna kukák                   (Képarchívum)

Figyeljünk oda arra, hogy ne csúcsidőben töltsük fel a kerti medencét      (Fotó: hornbach.sk)

Itt a fürdési szezon, erre tekintettel a 
Nyugat-szlovákiai Vízművek Zrt. útmu-
tatót adott ki, amelyben részletesen 
informálja a lakosságot, hogyan kell fel-
tölteni a kerti medencét úgy, hogy azzal 
ne okozzanak fennakadást az ivóvízellá-
tásban.
A vízügyi szakemberek arra figyelmeztet-
nek, fontos, hogy ne csúcsidőben, hanem 
lehetőleg inkább este 9 és hajnali 5, illetve 
10 és 15 óra között töltsük fel a vízvezeték-
ről a medencét, és lehetőleg ne egyszerre. 
A gyors és hirtelen feltöltés ugyanis túlter-
heli a vízhálózatot, ami miatt felszabadul-
hatnak a lerakódások a csövek belső faláról, 
ettől pedig zavaros lesz a víz. Bizonyos ese-
tekben csökkenhet a nyomás a vízhálózat-
ban, ami negatív hatással van a vízellátás-
ra, és ez mindenkinek kellemetlenségeket 
okoz.

Az a legjobb megoldás, ha tartálykocsival 
szállíttatjuk a vizet a helyszínre a medence 
feltöltéséhez. Ez a szolgáltatás megrendel-
hető a Nyugat-szlovákiai Vízműveknél. A 

vízügyi szakemberek figyelmeztetnek, hogy 
szigorúan tilos összekapcsolni az ivóvízve-
zetéket a saját kúttal, mert ez az ivóvízháló-
zat elszennyeződéséhez vezethet.   (k)
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Agresszívan viselkedtek 
a pozsonyi szurkolók

Május elsején délelőtt zajlott az FC ŠTK 
1914 Somorja és az FC Petržalka (Ligetfa-
lu) közötti labdarúgó-mérkőzés A meccs 
végén a vendégcsapat szurkolói kiabálni 
kezdtek, csuklyát húztak a fejükre és petár-
dát akartak dobálni, amit a szervezőknek 
sikerült megakadályozniuk. A leesett petár-
dáktól meggyulladt néhány szék a lelátón, 
de a tűz azonnal ki is aludt. A szervezők 
azonnali közbelépésének köszönhetően 
sikerült megakadályozni a további zavar-
gást. A városi rendőrségnek nem kellett 
beavatkoznia, a szervezők végig az ellenőr-
zésük alatt tartották a helyzetet. A városi 
rendőrök segítettek a rendbontókat kiszorí-
tani a futballstadion területéről, a buszhoz 
kísérték őket, és a szurkolók elhagyták a 
helyszínt. Nem sérült meg senki.

Eszméletlen ember feküdt a földön
A Duna utcáról érkezett bejelentést elle-
nőriztek a városi rendőrök május 10-én 
éjszaka. A telefonáló azt mondta, egy 
ember fekszik a ház mellet, a fűben, és 
nyög. A rendőrök a helyszínen megálla-
pították, hogy az illető somorjai lakos, a 
hátán feküdt, nem volt eszméleténél, a szá-
jából és az orrából vér szivárgott. A járőrök 
mentőt hívtak, és értesíttették az állami 
rendőrséget. A mentők megérkezéséig 
stabil helyzetbe fektették a sérült embert. 
A mentősök a helyszínen ellátták, majd a 
dunaszerdahelyi kórházba szállították.

Csaló gyűjtött pénzt a parkolóban
Május 11-én a Kaszárnya utcai bevásár-
lóközpont parkolójából arról kapott érte-

sítést a városi rendőrség, hogy egy isme-
retlen személy szólítja meg a járókelőket 
azzal, hogy fogyatékkal élők számára 
gyűjt pénzadományokat. A rendőrök az 
ellenőrzés során megállapították, hogy az 
illető román állampolgár. Anyagi kár nem 
keletkezett, de mivel feltehetően csalást 
követett el, mert nem tudta hitelt érdemlő-
en igazolni, hogy törvényesen gyűjt pénzt, 
helyszíni bírságot szabtak ki rá.

Nem tudta kinyitni a biciklizárat
Egy somorjai nő kérte a városi rendőr-
ség segítségét május 12-én reggel. A nő 
a Fő utcán hagyta a kerékpárját, amelyet 
biciklilakattal zárt le, de később nem tudta 
kinyitni a zárhoz tartozó kulccsal. A városi 
rendőrök a segítségére siettek és levágták 
a zárat.

A balkonon ugatott a kutya
Május 17-én az éjszakai órákban a Csölösz-
tői útról telefonált egy bejelentő a városi 
rendőrőrsre, a panaszos azt mondta, állan-
dóan ugat és vonít egy kutya a házban, 
a szomszéd lépcsőházban lakó gazdája 
többször is kizárja a balkonra. A helyszínen 
megállapították, hogy egy golden retrie-
verről van szó, a kutya a második emeleti 
erkélyen ugatott. A gazdája éppen akkor 
ért haza, amikor a rendőrök a helyszínen 
voltak. Tájékoztatták a panaszról, amire azt 
válaszolta, hogy a kutyát csak rövid ideig 
hagyta a balkonon, és nem tudta, hogy ez 
zavarja a szomszédokat. Amikor a ren-
dőrök rákérdeztek, hogy bejelentette-e a 
kutyát az önkormányzaton, és tudja-e iga-
zolni, hogy fizeti az ebadót, azt válaszol-
ta, még nem, mivel a kutya csak néhány 

hónapja van nála, és nem volt tisztában 
azzal, milyen határidőn belül kell beje-
lenteni. Azt mondta a rendőröknek, hogy 
eleget fog tenni a kötelezettségeknek.

Kiabált a gyerekekkel a zavart férfi
Telefonon közölte egy bejelentő május 
19-én a városi rendőrökkel, hogy a 
Kaszárnya utcában kiabál az arra járó 
gyerekekkel egy ember, és zaklatja őket. 
A helyszínen egy nőt és a fiát találták a 
járőrök, a fiú zavartan viselkedett. Az 
anya azt mondta a rendőröknek, hogy a 
fia agresszíven viselkedik a járókelőkkel 
és a családjával. A fiú a rendőrök jelen-
létében is szidalmazta a bátyját és az 
édesanyját, aki azt mondta, fél tőle, mert 
kiszámíthatatlan. A városi rendőrök hív-
ták a gyorsmentőket. Közben a fiú bezár-
kózott a szobájába, és nem volt hajlandó 
kommunikálni a rendőrökkel, akik ezért 
felfeszítették a zárat. A mentők megvizs-
gálták, és megállapították, hogy azért 
viselkedik agresszíven, mert nem szedi 
a gyógyszereit. További kivizsgálásra a 
bazini kórházba szállították.

Magatehetetlen betegnek 
segítettek a rendőrök

Telefonon kért segítséget a városi ren-
dőröktől egy Temető utcai lakos május 
19-én éjszaka. A telefonáló azt mond-
ta, az édesapja magatehetetlen beteg, 
leesett az ágyról, és ő nem tudja visz-
szatenni. A beteg ember az első eme-
leti lakásban, az ágy mellett feküdt. A 
rendőrök felemelték és az ágyra fektet-
ték. A telefonáló megköszönte a segít-
ségüket.

A VÁROSI RENDŐRSÉG JEGYZŐKÖNYVÉBŐL

Súlyos halpusztulást észleltek a Kis-Dunán
Súlyos halpusztulást észleltek május 
közepén a Kis-Dunán, Pozsonytól a 
Szenci járáson át, Tőkésisziget, Csek-
lész és Dunasápújfalu környékén. Az 
előzetes vizsgálatok szerint a pozso-
nyi szenny víztisztítóból szivároghatott 
veszélyes anyag a vízbe.
A beszámolók alapján keszeg-, fogas-, 
márna és harcsatetemek úsztak a vízen 
vagy sodródtak a folyópartra. Nagy, kifej-
let példányok is voltak közöttük, valamint 
védett fajok is.
A rendőrség szakértők bevonásával indí-
tott vizsgálatot az ügyben, május 18-án 
indult büntetőeljárás a környezet veszé-
lyeztetése és károsítása gyanújával. A 
Kis-Dunán és a folyó környékén helyszíni 
szemlét tartottak a rendőrség, a tűzoltó-
ság, a vízgazdálkodási vállalat, a környe-
zetvédelmi felügyelet, valamint a Szlovák 
Horgászszövetség szakemberei. A szakér-
tői vizsgálat eredményeit még nem hoz-
ták nyilvánosságra.    

   (k)

Lesújtó látvány fogadta a kirándulókat a Kis-Dunánál 
          (Fotó: Malý Dunaj – Nie je nám to jedno! Facebook-csoport)
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Ezüstérem Kassán, majd irány Barcelona!
Az utóbbi évek legnagyobb sikerét érte 
el a Somorjai Kosárlabda Klub női csapa-
ta. Az U15-ös csapat a szlovák bajnok-
ság kassai döntőtornáján kellemes meg-
lepetést szerezve második lett.
Szlovákiában két csoportban zajlik az 
U15-ös bajnokság alapversenye: a keleti 
és a nyugati csoportban. „Mi az utóbbiban 
szerepeltünk. Csak egyszer szenvedtünk 
vereséget, mégpedig az Ótura csapatá-
tól. Végül csak a rosszabb pontarány után 
csúsztunk le a második helyre” – mondta 
lapunknak Veronika Tátošová, az együttes 
csapatkapitánya. 
A somorjai lányok bebiztosították a 
helyüket a kassai döntőtornán. Itt előbb 
81:45-re legyőzték a Szeredet, majd 
jött a főrivális, az Ótura elleni találko-
zó. „Fogadkoztunk, hogy győzni fogunk. 
Nagyon akartuk a sikert. Alaposan visz-
szavágtunk nekik, 83:54-re legyőztük 
őket. Ott voltunk a döntőben” – mondta 
boldogan Veronika.
Az SKK ellenfele a hazai YA Kassa volt, 
amely hosszú ideje kimagaslik a szlovák 
mezőnyben. Ez meg is mutatkozott, a 
kassaiak 74:42-re legyőzték a somor-
jai lányokat. „Nem kaptuk el a találkozó 
elejét. Tudtuk, hogy nagyon nehéz lesz a 
Kassa ellen, még sosem sikerült legyőz-
nünk őket. Sajnos, tart ez a kellemetlen 
sorozat… De nem lehetünk szomorúak, 
mert nagyon szépen csillog az ezüstérem 
is. Keményen végigjátszottuk az idényt, 
megérdemeltük ezt a második helyet. 
Remek volt a csapategység” – mondta 
Veronika, aki nem feledkezett el testvéré-
ről Lindáról, aki súlyos térdsérülés miatt 
kénytelen volt kihagyni a teljes idényt. 
„Érte is harcoltunk” – zárta Veronika 

Tátošová, aki Diana Blahovával együtt 
bekerült az U15-ös szlovák válogatott-
ba, amely a jövő évi Európa-Bajnokságra 
készült.
A bajnoki idény véget ért ugyan, de a 
lányokra vár még egy torna. „A Nemzet-
közi Kosárlabda Szövetség projektjének 
keretében nálunk járt egy katalán szak-
ember. Az ő közbenjárásnak is köszön-
hetően, júniusban Szlovákiát fogják kép-
viselni egy nemzetközi kupán, Barceló-
nában. Háromnapos lesz a torna. Ezután 
maradunk még pár napig a katalán fővá-
ros környékén, pihenünk egy kicsit. Meg-
érdemlik a lányok a nehéz bajnoki idény 
után” – árulta el Peter Tátoš másodedző.  
       Duducz Tibor

SKK Somorja U15: Németh Emma Luca, Rebeka Kovácsová, Diana Blahová, Karolína Kar-
došová, Laura Lopuchová, Tamara Tóthová, Gréta Šimlovičová, Karin Méhes, Veronika 
Tátošová, Linda Tátošová, Kovács Anna Liza, Michaela Bartalosová, Zuzana Štefíková, Sofia 
Kamenárová. Edző: Dalibor Hlivák, pályaedző: Peter Tátoš.

Az SKK Somorja utánpótlásnevelése már évek óta magas szinten 
folyik. Bizonyítja ezt az U10-es csapat sikere, amely a nem hiva-
talos bajnoki sorozatban (Pöstyén, Nyitra, Szered ellen) az összes 
tornán a legjobb lett.

A somorjai vívók, akik Egyenes Pörsök Heriken kívül mind a juni-
or kategóriába tartoznak, részt vettek a tallini U23-es Európa 
Bajnokságon. Az egyéni versenyben (57-en indultak) Pirk Ákos a 
22., György Bendegúz a 30., Fazekas Árpád a 35., Egyenes Pörsök 
Henrik az 54. helyen végzett. A csapatversenyben 11. lett a szlo-
vák csapat, melyben csak somorjai vívók szerepeltek.

A somorjai lányok öröme
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Az első helyen az egészség
Egyrészt szomorúnak, másrészt viszont 
szerencsésnek mondhatja magát sok 
sportoló, akinek felfelé ívelt a pályafu-
tása, amikor jött a hír: egészségi prob-
lémák miatt tilos a profi sportolás. A 
somorjai kosaras Domsitz Márton és 
a kajakos Libai Zsolt is a legmagasabb 
szinten sportolt, amikor jött a derült 
égből a villámcsapás.
A magyarországi Férfi Kosárlabda Egye-
temi Bajnokságot 2021-ben a mosonma-
gyaróvári Széchenyi Egyetem csapata 
nyerte meg, Domsitz Márton is ennek a 
csapatnak a színeiben szerepelt. A somor-
jai fiú lett a júniusi döntőtorna legjobbja. 
„Remek év van mögöttünk. Három eszten-
dő kemény munkája után szereztük meg a 
bajnoki címet. Akkor éppen nagyon nehéz 
időszakon voltam túl, a Covid miatt négy 
hónapot kellett kihagynom. Nagyon örülök 
Mosonmagyaróvár város díjának. Jó érzés 
a 2021-es év férfi csapatjátékosának len-
ni. A díjat bárki más megérdemelte volna 
a csapatunkból. Igazi csapatmunka volt 
a tavalyi siker” – nyilatkozta lapunknak 

Domsitz Márton, akinek a díjat Iváncsics 
János, Somorja testvárosa, Mosonmagya-
róvár alpolgármestere adta át.
Márton a tavalyi sikeres idény után a szlo-
vák legfelső bajnokságban szereplő Komá-
rom csapatában kapott szerződés. Végig-
csinálta a felkészülést, ősszel küszöbön 
volt a bajnokság kezdete. „Ilyenkor mindig 
részt kell venni egy rutin orvosi vizsgá-
laton, amely szívelváltozást mutatott ki 
nálam. Ez a Covid következménye. Félbe 
kellett szakítanom a pályafutásomat” – 
folytatta a somorjai kosaras. „Kettős 
érzés lett úrrá rajtam. Az első napok-
ban nagyon elszomorított a hír, mert 
új csapatom volt, nagyon motivált vol-
tam, játszani akartam. Az idő múlásá-
val azonban sikerült túltennem magam 
ezen a sokkon. Valamiért így kellett len-
nie…”
Márton a budapesti Testnevelési Egye-
tem humánkineziológiai szakán tanul, 
közben masszőrként dolgozik. „Nyá-
ron majd meglátom, hogyan tovább a 
profi kosárlabdával. Egyrészt egész jól 
megtaláltam a helyemet a civil életben, 

másrészt majd az orvosi vizsgálatok 
megmutatják, milyen szinten kosaraz-
hatok” – zárta Domsitz Márton.
Libai Zsolt kajakos pályafutása felfelé ívelt, 
a trencséni Dukla csapatához került, amely 
a legjobb sportolókat tömöríti. Rendszere-
sen indult a legjelentősebb junior és U23-
as világ- és európai eseményeken. „Tizeny-
nyolc évesen éreztem, hogy valami nincs 
rendben velem. Állandóan fáradt voltam, 
nagyon sokat dolgoztam, de csak nem ala-
kult úgy a súlyom és az izomzatom, ahogy 
kellett volna. Végül elmentem egy ala-
pos orvosi vizsgálatra, ahol kiderült, hogy 
cukorbeteg vagyok. Kezelésre szorultam. 
Előbb injekciós tollal, majd pumpával kel-
lett beállítani a megfelelő vércukorszintet. 
Nem volt egyszerű, idő kellett, míg a meg-
felelő szintre került. Közben jött a koronaví-
rus-járvány, kimaradtak az edzések. Végül 
az orvosok azt mondták, ebben az állapot-
ban veszélyes lenne folytatni az élsportot. 
Konkrétan a kajak-kenut” – mondta lapunk-
nak Libai Zsolt, aki továbbra is igyekszik 
naponta sportolni. „Edzőterembe járok, 
kerékpározok, futok. Nagyon jól érzem 
magam” – árulta el a nagyszombati Cyril és 
Metód Egyetem médiakommunikációs sza-
kának hallgatója.              Duducz Tibor

Domsitz Márton az ünnepségen

A somorjai kosaras a sikeres egyetemi bajnokságon

Emlék a vízről. Libai Zsolt rajt előtt.

Rózsaszín hajjal…
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Hogyan mentsük meg a diótermést
Az utóbbi években nem kis gondot 
okoz a kiskertészeknek a dió term-
esztése. Nagyszüleink számára isme-
retlen fogalom volt a diófa betegsé-
ge. A diófával nem kellett törődni, 
több generáción át termett, hiszen 
akár 100 évet is megélt. Terebélyes 
lombkoronájuk árnyékot adott a nyári 
melegben, gyümölcse igazi csemege 
volt.
A gond nélküli diótermesztés azonban 
sajnos már a múlté, hiszen az utób-
bi években megjeletek a kártevői: a 
hernyók, a bakteriális és gombás fertő-
zések és nem utolsósorban a legveszé-
lyesebb, a dióburok-fúrólégy. Ez utóbbi 
okozza messze a legnagyobb kárt. Az 
elmúlt években folyamatosan tapasz-
talhatjuk, hogy diófáinkon ígéretes 
termés mutatkozik, őszre pedig szinte 
egyetlen ép termés sem maradt rajta. 
Egyebek között ez is az oka annak, hogy 
a dió ára jelentősen megemelkedett.
A diófa réme a dióburok-fúrólégy. A 
nyugati dióburok-fúrólégy nagyon 
hasonlít a cseresznyelégyhez, ám sokkal 
agresszívabb, ezért nehezebb védekez-
ni ellene. Évi egy nemzedéke van, és báb 
formájában telel át a talajban. Nagyjából 
június végétől számíthatunk az első repülő 
egyedek megjelenésére. Rajzásuk azon-
ban nagyon elhúzódhat, hiszen egészen a 
betakarítási időszak kezdetéig, szeptem-
ber elejéig is eltarthat. Ez a kártevő, ahogy 
a neve is sugallja, befúrja magát a termés 
burkába, majd lerakja petéit. Miután a 
lárvák kikelnek, a termés zöld burkában 
élnek és rágják azt. A burkon először bar-
na foltok jelennek meg, majd fokozatosan 
teljesen megbarnulnak. A rovar a rajzási 
időszakán kívül nem aktív. 

Hogyan védekezzünk a dióburok-fúró-
légy ellen? 
1. lépés – június elején a diófa alatti terü-
letet a gombaspórákat tartalmazó Bora 
márkanevű készítménnyel alaposan 
lepermetezzük Ez követően a talajba bele-
dolgozzuk (pl. belekapáljuk), majd a talajt 
pár napig nedvesen tartjuk.
2. lépés – június közepén sárga ragadó 
lapokat – színcsapdákat – helyezünk ki, 
hogy megállapítsuk a rajzás időszakát, és 
egyben jelentősen megtizedeljük a kikelt 
legyeket. 
3. lépés – június második felében a dió-
fa koronája alatti területet fátyolfóliával 
letakarjuk, széleit rögzítjük, ezzel meggá-
toljuk, hogy az esetleg megmaradt lárvák 
kirajzzanak.
4. lépés – július elejétől augusztus köze-

péig 10 napos időközökben Mospilan 20 
SP, Sanium Ultra, illetve Spintor készít-
ménnyel permetezünk. Az eredményes-
séget nagyban növeli, ha a permetlébe 
Combi Protect hatásjavítót adagolunk.
5. lépés – július végén a megtámadott 
termések, már megfeketednek és a lár-
vák elhagyják a károsított termést, hogy 
a talajra hulljanak, és ott bebábozódjanak. 
A fátyolfólia megakadályozza a talajba 
jutásukat, a rovarok ezért a fólia felszínén 
bábozódnak. 
6. lépés – augusztus közepétől októberig a 
megfeketedett terméseket összeszedjük, 
a kérget eltávolítjuk majd megszárítjuk. A 
később megtámadott termés még való-
színűleg felhasználható, hiszen a kemény 
dióhéjat nem tudta átrágni a lárva.

Lelkes Róbert, Agrosam

Nagyszüleink számára még ismeretlen fogalom volt a diófa betegsége              (Képarchívum)

Sok veszély 
leselkedik a termésre

A dió feketedésének más oka is lehet, 
nem csak a dióburok-fúrólégy okozhat 
ilyen tünetet, hanem a baktériumos 
termésrothadás is. Ennek tünetei már 
kora tavasszal megjelenhetnek a friss 
hajtásokon, leveleken és a termése-
ken. A termésen sötétbarna foltok 
jelennek meg, majd elfeketednek és 
lehullnak Ez ellen réztartalmú szerek-
kel védekezhetünk (Champion 50WP, 
Kocide 2000, Cuproxat SC), a virág-
zás kezdetétől, majd az elvirágzás 
után két héttel megismételjük.
A diólevéltetű, a gubacsatka, dióakná-
zó moly és az araszoló hernyók is kárt 
tehetnek a termésben.

Ha nem vigyázunk, a kártevő tönkreteheti az egész termést                           (Képarchívum)



Gazdovský rad 41
DOM SLUŽIEB,

Tel.: 031/562 22 52

Bazénová chémia
Medence kemikáliák

Kúpať sa v krištálovo čistej vode...

Kúpať sa v krištálovo čistej vode...

Kristálytiszta vízben fürdeni... 

Bratislavská 37
Predajňa Šamorín:

Po-Pia.: 7.00 - 18:00
Sobota: 7.00 - 13:00 031 / 5624 026

Odborný malopredaj

Nakupuj aj cez E-SHOP
ento.sk

ento.sk
E-SHOP

Bratislavská 37/ento.zeleziarstvo

.com

... široký sortiment železiarskeho tovaru
nájdete v našich predajniach aj na našom e-shope




